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a r m a n m e l i . i r  
       یک روز پس از تمدید تحریم انجام شد

حمله سایبری ناکام به هواپیمایی ماهان

گفت وگــو
حسن هانی زاده در گفت و گو با »آرمان ملی«:

لغو تحریم ها یك گام نزدیك تر شده است
  مذاکرات پیش رو نتایج مثبتی خواهد داشت

 برجام همکاری اقتصادی با کشورهای عربی را ممکن می کند

آرمان ملی: برخی کاربران شبکه های 
اجتماعی امروز از دریافت پیامکی حاوی حمله 
سایبری به هواپیمایی ماهان خبر داده بودند. 
این پیامک برای اعضای باشگاه مشتریان و 
خریداران بلیت های این شرکت ارسال شده 
بود. گویا یک حمله سایبری در کار بوده است. 
مدیر روابط عمومی ماهان هم  این موضوع را 
تایید کرده و گفته که » این حمله دفع شده و 
پروازها طبق برنامه در حال انجام است.« این 
خبر از آنجای سروصدا کرد که هنوز از حمله 
سایبری به شبکه توزیع سوخت و داستانی که 
درست کرد، خیلی نگذشته و حساسیت های 
بسیاری در این رابطه وجود داد. به هرحال، 
امیرحسین ذوالانواری مدیر روابط عمومی 
هواپیمایی ماهان در گفت وگو با آنا حمله 
سایبری به شرکت ماهان را تایید و اظهار 
کرد: صبح امروز از سوی گروهی ناشناس 
حمله به شبکه اطلاعات و زیرساخت این 
شرکت صورت گرفت که با ورود کارشناسان 
برطرف شد. وی افزود: برنامه پروازها بدون 
هیچ اختلالی ادامه دارد و کارشناسان در حال 
بررسی وضعیت شبکه داخلی هستند. مدیر 
روابط عمومی هواپیمایی ماهان گفت: هنوز 
اطلاعات دقیقی از محل این حمله مشخص 
نشده است و کارشناسان این شرکت به دنبال 

پایداری شبکه هستند.
  تمدید تحریم ماهان

آمریکا تحریم ها علیه هواپیمایی ماهان 
ایران و برخی از شرکای سابقش را تمدید 
کرد. بر اساس این گزارش، ایالات متحده بار 
دیگر درحال تمدید تدابیر محدودکننده ای 
است که پیش از این علیه هواپیمایی ماهان 
ایران و تعدادی از شرکت های پیشین همکار 
آن مستقر در بریتانیا، اردن، عراق، امارات، 
سوریه، ترکیه و فرانسه اعمال شده بود. 
اداره صنعت و امنیت وزارت بازرگانی ایالات 
متحده اعمال این محدودیت ها را تایید 
کرده است. دفتر امنیت و صنعت وابسته 
به وزارت تجارت آمریکا روز شنبه ۲۹ آبان 
)۲۰ نوامبر( با انتشار بیانیه ای اعلام کرد 
که تحریم های اعمال شده علیه ماهان ایر و 
۱۲ شرکت دیگر برای شش ماه دیگر تمدید 
می شود. تمدید این تحریم ها از سوی آمریکا 
در آستانه از سرگیری مذاکرات احیای برجام 
در وین انجام گرفته است. تحریم های اعلام 
شده، ممنوعیت فروش هرگونه تجهیزات 
یا  هوایی  صنعت  به  مربوط  آمریکایی 
قطعات یدکی را نیز شامل می شود.  آمریکا 
همچنین تهدید کرده بود که علیه هر کسی 
که از این شرکت هواپیمایی حمایت کند، 
اقدام خواهد کرد. از جمله شرکت هایی که 
تحریم ها علیه آنها تمدید شده، شرکت هایی 
در انگلیس، اردن، عراق، امارات، سوریه، 
ترکیه و فرانسه بوده است.  اداره صنعت و 
امنیت وزارت بازرگانی آمریکا قوانینی برای 
کنترل صادرات و بازصادرات اقلام، فناوری ها 
و نرم افزارهای دارای فناوری های دوگانه وضع 
کرده است. واشنگتن به بهانه نقض این قوانین 
برخی شرکت ها را تحریم یا جریمه می کند.  
نخستین بار، »داریل جکسون«، دستیار وقت 
وزیر بازرگانی آمریکا در ۱۷ مارس ۲۰۰۸ 
فرمانی را برای لغو امتیازات صادراتی شرکت 
هواپیمایی ماهان صادر کرد. این فرمان از 
آن زمان به بعد برای دوره های ۱۸۰ روزه 
تمدید شده است.  دولت آمریکا در راستای 
سیاست فشار علیه ایران شرکت ماهان ایر 
را به دلیل آنچه به ادعای این کشور ارتباط 
با سپاه پاسداران انقلاب اسلامی خوانده 
شده در فهرست تحریم ها قرار داده است. 
آمریکا با متهم کردن شرکت هواپیمایی 
ماهان به انتقال نیرو به سوریه این شرکت را 
در فهرست تحریم ها قرار داده و کشورهای 
اروپایی را هم برای تحریم آن تحت فشار 
قرار داده بود. تمدید تحریم های آمریکا علیه 
ماهان ایر در حالی صورت می گیرد که قرار 
است تا چند روز آینده مذاکرات ایران و گروه 
۱+4 برای رفع تحریم های ظالمانه علیه ایران 
در وین اتریش از سرگرفته شود.۱۱ آذر ۹۹ /

در »فدرال رجیستر«، نشریه رسمی دولت 
فدرال ایالات متحده آمریکا که قوانین و 
اطلاعیه های رسمی در آن منتشر می شوند 
منتشر شده است. در بخشی از این سند 
ذیل بندی با عنوان »تمدید دستور موقت 
منع امتیازات صادراتی«، از قول »دونالد 
ترامپ«، رئیس جمهور آمریکا آمده است: 
»اینجانب بدین وسیله با درخواست »اداره 
تمدید  برای   )OEE ( اجرای صادرات« 
دستور موقت صادرشده به تاریخ ۲۹ مه 
۲۰۲۰ در این خصوص موافقت می کنم. من، 
تمدید این دستور را برای جلوگیری از نقض 
قریب الوقوع آن قوانین در راستای منافع 
عموم می دانم.« طبق توضیحات مندرج در 
وب سایت وزارت بازرگانی آمریکا شرکت هایی 
که مشمول لغو »امتیازات صادراتی« می شوند 
قادر به مشارکت مستقیم یا غیرمستقیم 
در مبادله آن دسته از کالاها، نرم افزارها یا 
فناوری های صادراتی آمریکا که واشنگتن 
قوانینی برای صادرات آنها در نظر گرفته، 
نخواهند بود.  اداره صنعت و امنیت وزارت 
بازرگانی آمریکا قوانینی برای کنترل صادرات 
و بازصادرات اقلام، فناوری ها و نرم افزارهای 
دارای فناوری های دوگانه وضع کرده است. 
واشنگتن به بهانه نقض این قوانین برخی 

شرکت ها را تحریم یا جریمه می کند.

گزارش

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: 
دبیرکل شورای همکاری خلیج فارس 
در آخرین اظهارات خود عنوان کرده 
است که بدون مشارکت کشورهای 
عرب حاشیه خلیج فارس در مذاکرات 
وین، هیچ راه حلی برای موضوع هسته ای ایران وجود 
نخواهد داشت. الحجرف در ادامه اظهارات خود عنوان 
کرد که مذاکرات با ایران باید شامل برنامه دفاعی و 
سیاست های منطقه  ای ایران نیز باشد. مذاکرات برجامی 
ایران و طرف های برجام قرار است روز هشتم آذرماه در وین 
از سر گرفته شود. این موضع گیری زیاده خواهانه دبیرکل 
شورای همکاری خلیج فارس درحالی بارها از سوی مقامات 
برخی کشورهای منطقه خلیج فارس مطرح شده است که 
ایران به طور جدی تاکید دارد که برجام یک توافق انجام 
شده میان ایران و سایر امضاکنندگان آن است و مذاکرات در 
وین نیز تنها برای بازگشت به اجرای کامل و اولیه آن است. 
این خواسته کشورهای عربی در حالی بیان می شود که در 
روزهای اخیر با صدور بیانیه ای عنوان کرده بودند که آماده 
همکاری اقتصادی با ایران پس از احیای برجام هستند. در 
راستای بررسی این مساله »آرمان ملی« گفت و گویی با 
حسن هانی زاده، سفیر پیشین ایران در لبنان داشته است 

که در ادامه می خوانید.
   درخواست های متعدد مقامات و کشورهای 
عربی در راستای حضور در مذاکرات احیای برجام با 

چه هدفی صورت می گیرد؟
اظهارات دبیرکل شورای همکاری خلیج فارس در 
خصوص ضرورت شرکت کشورهای عربی در مذاکرات 
احیای برجام یک درخواست غیرمنطقی است زیرا آنها 
اساسا هیچ جایگاهی در این خصوص ندارند. مذاکرات وین 
یک رویدادی است که فراتر از حد و اندازه 6 کشور حوزه 
خلیج فارس است و عملا آنها نمی توانند در آن رایزنی ها 
کنش خاصی داشته باشند. باید توجه داشت که کشورهای 
عربی با وجود کارشکنی در سال های اخیر توانسته اند در 
مسیر برجام موانعی با صرف هزینه های زیاد ایجاد کنند 
اما از نظر ژئوپلیتیک و سیاسی در آن قد و قواره ای نیستند 
که به عنوان یک کنشگر مهم از آنها در این مذاکرات دعوت 
شود. ایران اگر امروز با 6 کشور دیگر رایزنی می کند به این 
علت است که هر کدام از آنها یک بازیگر مهم در عرصه 
جهانی هستند و مشخصا فاصله کشورهای عربی با این 
سطح از تعاملات دیپلماتیک زیاد است. آنها به نحوی به 
دنبال این هستند که جایگاه خود را با حضور در مذاکرات 
ارتقا دهند و از سوی دیگر به اهرم فشاری بدل شوند که در 
دستان غربی ها باشد. این درخواست نیز یک کارشکنی 

است تا فشار را بر ایران از این جهت بیشتر کنند.
  تا چه میزان خواسته آنها را می توان به حق و 

منصفانه دانست؟
نباید فراموش کرد که در سال های گذشته همین 
کشورهای عربی قراردادهایی با کشورهای اروپایی و 
آمریکایی به امضا رسانده اند تا فعالیت های هسته ای خود 
را آغاز کنند. آنها امروز دقیقا همان کاری را می کنند که 
ایران انجام می دهد و به دنبال فناوری هسته ای صلح آمیز 
هستند اما ایران هیچ گونه اعتراضی در خصوص فعالیت های 
آنها نداشته است. در بررسی جزئی تر و نگاهی دقیق تر به 
کشورهای عربی متوجه می شویم که بافت جمعیتی و منابع 
آنها به گونه ای است که مشخصا احتیاجی به انرژی هسته ای 
ندارند اما این رویه را طی می کنند در حالی که ایران از طریق 
فناوری صلح آمیز هسته ای نیازهای مردم خود را برطرف 
می کند. با این وجود اما امروز جای شاکی و متشاکی عوض 
شده است و آنها مدعی خطرناک بودن ایران هستند در 
حالی که آنها خود جنگ های منطقه را آغاز کرده اند و 

تنش ها را تشدید می کنند. 
  بیانیه اخیر شورای همکاری خلیج فارس نشان 
از این دارد که آنها دیگر مخالف احیای برجام نیستند 
و آیا این امر درصد احیای برجام را افزایش می دهد؟

ایران در گذشته نیز همکاری های اقتصادی خوبی با 
کشورهای عربی داشته است  و در ادامه نیز این زمینه 
می تواند فراهم شود. ایران و امارات در برهه ای از زمان 
سطح بسیار بالایی از مبادلات تجاری داشتند و این 
زمینه می تواند در آینده نیز فراهم شود. ایران مشخصا 
هیچ مشکلی با این مقوله ندارد تا با کشورهای عربی حوزه 
خلیج فارس همکاری کند و به این سمت نیز گام برداشته 
است. اگر کشورهای عربی تحت تاثیر آمریکا و اسرائیل قرار 
نمی گرفتند امروز نیز همکاری ایران با کشورهای عربی 
تداوم داشت. تناقض در رفتار کشورهای عربی نیز ریشه در 
همکاری با آمریکا دارد. آنها یک روز تحت شرایط منطقه 
خواهان همکاری با ایران می شوند اما روز بعد تحت فشار 
آمریکا و اسرائیل علیه ایران موضع گیری می کنند. امروز 
فهم مشترکی در خصوص لغو تحریم ها علیه ایران به وجود 
آمده است و همین امر کمک می کند مقداری از موانع 
گذشته از پیش روی احیای برجام برداشته شود. پیش 
بینی می شود تا پایان سال جاری میلادی، نخستین نتایج 
مثبت مذاکرات احیای برجام مشاهده شود و این رایزنی ها 
خروجی مثبت داشته باشد. آزادسازی پول های بلوکه شده 
ایران به مبلغ سه میلیارد و 6۰۰ میلیون دلار در حقیقت 
نتیجه تلاش های دیپلماتیک بوده است که نشان داد 
جامعه جهانی ادبیات کاربردی را مورد توجه قرار می دهد و 
این مسیر نیز می تواند نتایج مثبتی داشته باشد. عربستان 
سعودی به عنوان مهم ترین کشور عربی در عرصه سیاسی 
علاوه بر عرصه نظامی نیز آسیب پذیر شده است. حکومت 
فعلی عربستان تمام امید خود را به این بسته بود که ایران 
زیر فشار قرار گیرد و اهداف خود را در منطقه اجرایی کند 
اما با شکست در یمن و روی کار آمدن دموکرات ها عملا 
این هدف از دست رفت. امروز بن سلمان نگران آینده خود 
است، زیرا گزارش ها نشان می دهد که جایگاه او تضعیف 
شده است و به همین علت به دنبال ایجاد یک تعادل در 

عرصه سیاست خارجی است.

آرمان ملی- مطهره شفیعی: بی تردید 
زنان نقش مهمی در تحولات کشور دارند و بدون 
حضور آنها بسیاری از موفقیت ها در کشور حاصل 
نمی شد اما هیچگاه به اندازه تاثیرگذاری شان 
نتوانستند به آنچه حق خود می دانند، دست پیدا 
کنند. انتظاراتی مانند جلوس بر کرسی ریاست 
جمهوری یا وزارت. تنها در یک مقطع وحیده 
دستجردی در زمان احمدی نژاد وزیر بهداشت 
شد و پس از آن دیگر خبر از وزیر زن نشد و 
در دولت سیزدهم هم برخلاف گذشته حتی 
معاونان رئیس جمهور هم از زنان انتخاب نشدند.

اکنون زنان مطالبه گر هستند و می خواهند 
بسیاری از خط قرمزهای سلیقه ای در عرصه 
سیاسی و به ویژه اجتماعی از پیرامون آنها حذف 
شود. به عنوان نمونه در برخی شهرها مانند 
اصفهان که در شورای فرهنگی استان مصوب شد 
دوچرخه سواری بانوان در انظارعمومی ممنوع 
است و احمد عبداللهی نژاد، دبیر ستاد احیای 
امر به معروف و نهی از منکر استان اصفهان 
می گوید:»حاکمیت نباید دوچرخه سواری زنان 
را ترویج کند، بلکه باید فضای مناسب را برای 
تفریح، دوچرخه سواری و حمل ونقل آنها فراهم 
کند و نسبت به منکر بودن دوچرخه سواری زنان 
اطلاع رسانی کند؛ پس از اجرای این مراحل 
ما اجازه داریم نسبت به انجام این کار نهی از 
 .. . منکر کنیم.« این در حالی است که آیت ا

علم الهدی امام جمعه مشهد معتقد است:» من 
موافق دوچرخه سواری بانوان هستم ولی نباید 
به گونه ای تبرج جاهلیت رخ دهد.« یا مورد دیگر 
در مورد حضور زنان در ورزشگاه ها برای تماشای 
فوتبال است که زنان با دوگانه های زیادی مواجه 
هستند چنانکه از یکسو لعیا جنیدی معاون 
حقوقی رئیس جمهور سابق حدود دو سال پیش 
به صراحت اعلام کرد که »هیچ منع قانونی برای 
حضور زنان در ورزشگاه ها وجود ندارد و بنابراین 
اصل بر »جواز« است«. طیبه سیاوشی عضو 
کمیسیون فرهنگی مجلس دهم نیز بعد از حضور 
حدود ۱۰۰۰ زن به صورت گزینشی در فینال 
لیگ قهرمانان آسیا یعنی بازی پرسپولیس- 
کاشیما با تکرار حرف های جنیدی گفت که 
»بر اساس بررسی های صورت گرفته هیچ منع 
قانونی و شرعی از نظر احکام اولیه و ثانویه در 
مورد حضور زنان در ورزشگاه ها وجود ندارد«. 
اما از سوی دیگر برخی مانند حجت الاسلام 
والمسلمین خالد الغفوری، عضو هیأت علمی 
جامعه المصطفی)ص( معتقدند: » معمولا در 
ورزشگاه ها حدود شرعی رعایت نمی شود، 
از جمله اینکه دوربین ها بیش از مقدار لازم 
متوجه بانوان می شوند و ممکن است حرکت های 
نسنجیده و سبکی از سوی برخی رخ دهد که در 
شأن زن مسلمان و ایرانی نیست. نکته دوم تأکید 

بر مسائل اخلاقی است.«

 3 مسیر برای تحقق مطالبات زنان
زنان سال ها برای تحقق حقوق خودشان که 
بعضا از سوی قانونگذاران مرد از آنها سلب شده، 
تلاش می کنند به عنوان نمونه سال گذشته 
کمپینی با حضور فائزه هاشمی برای تشویق 
زنان به ثبت نام در انتخابات ریاست جمهوری 
شکل گرفت یا شهرداری اجازه استفاده بانوان 
از دوچرخه های این نهاد در سطح شهر را صادر 
کرد اما زنان راه درازی برای تحقق خواسته های 
قانونی خودشان دارند. مصطفی تاج زاده فعال 
سیاسی اصلاح طلب می گوید:»سه راه برای 
دفاع از حقوق زنان وجود دارد. اول اینکه با 
رهاکردن همه مشکلات جامعه، فقط برای 
حقوق زنان کمپین راه بیندازیم. دوم اینکه 
بگوییم با رفع مشکلات کشور، خودبه خود و در 
ذیل آن مشکلات بانوان نیز حل می شود. سوم 
تمرکزکردن بر مشکلات عمده کشور همراه 
با پیگیری مورد به مورد مشکلات زنان و دیگر 
مسائل است. من به راه سوم معتقدم.« وی 
ادامه داد: مشکلات زنان مسأله ای فقط زنانه 
نیست، بلکه مسأله جامعه است. اکثریت مردم 
این نگاه را دارند و به رغم تمام محدودیت هایی 
که بر آنان تحمیل شده است، همچنان از اصل 
آزادی ها دفاع می کنند. تاج زاده گفت: »وقتی 
اقتصاد رونق می گیرد از صدر تا ذیل جامعه از 
آن بهره مند می شوند. در زمینه های اجتماعی و 

فرهنگی نیز اگر بنیان درستی گذارده شود، همه 
منتفع می شوند، در غیراین صورت همه بازنده اند 
حتی کسانی که تصور می کنند پیروز شده اند.« 
وی با بیان اینکه از بانوان شجاع و غیوری که برای 
سربلندی ایران و ایرانی تلاش می کنند، همواره 
قدردانی کرده ام؛ همت بلندشان را ستوده و از 
حقوق شان دفاع کرده ام« ادامه داد: دهه 6۰ 
دو رویه دارد. یکی حماسه  های وصف ناپذیری 
که ملت ایران به خصوص در دفاع از میهن خلق 
کرد. روی دیگر آن متاسفانه محدودیت ها و 
تنگ نظری هایی است که در آن دهه به خصوص 
به بانوان تحمیل شد. من به سهم خود از این 
بابت طلب بخشش می کنم. تاج زاده می گوید: 
تنوع اقوام در طول تاریخ نماد زیبایی و قدرت 
ایران بوده است. وجود برخی سنت های غلط 
باعث ظلم مضاعف به زنان در برخی مناطق 
کشور می شود. انتخابات شوراها نشان داد که 
نظر جامعه در مجموع به زنان مثبت است و 
تعداد قابل توجهی از آن ها به شوراها راه یافته اند 
این فعال سیاسی اظهار داشت: اگر شاخص های 
حکمرانی ارتقاء یابد، دعای خیر ما و همگان را به 
دنبال خواهد داشت. چنانچه مشکلات کشور، 
به خصوص وضعیت بغرنج اقتصادی ادامه پیدا 
کند یا تشدید شود، دیگر هیچ عذر و بهانه ای 
پذیرفته نیست. تاج زاده تصریح کرد:یکی از 
برای سنجش عملکرد  مهم ترین شاخص ها 
مسئولان، استمرار یا انقطاع ابتکاراتشان است. 
بنابراین اقدام هایی مانند تاسیس دانشگاه تهران 
مفید و مطابق خواست مردم بوده است، اما کشف 
حجاب اجباری را اقدامی نادرست می دانم. 
وی ادامه داد: کودک همسری ظلمی آشکار به 
دختران این سرزمین است که دلیل آن بیش از 
آنکه قوانین و مقررات باشد به سنت های غلطی 
بازمی گردد که از گذشته دور در برخی مناطق 
کشور جاری بوده است. البته مشکلات اقتصادی 
نیز نقش مهمی در تداوم آن ایفا می کند. تاج زاده 
گفت: تقسیم شهروندان به خودی و غیرخودی 
یکی از انحرافات بزرگی است که ابتدا برای حضور 
در ارکان مختلف مطرح شد ولی به گزینش 
شهروندان در سطوح گوناگون اجتماعی تسری 
یافت. برخی از حقوق بدیهی خود محروم شده اند.

آرمان ملی- حمید شجاعی: مجلس یازدهم از زمان روی 
کارآمدن؛ فارغ از وعده های داده شده در خصوص بهبود وضعیت 
معیشتی مردم و حل مشکلات جامعه چندین بار به اشکال مختلف 
بحث شکایت و رسیدگی به اعمال حسن روحانی رئیس جمهور سابق 
و اسحاق جهانگیری معاون اول وی را مطرح کرده است و هر بار نیز از 
دستگاه قضایی خواستار برخورد با این افراد شده است. این در حالی 
است که اکنون که دولت روحانی پایان یافته و سید ابراهیم رئیسی 
عنان دولت را در اختیار گرفته است بهارستان نشینان به این مسائل 
پرداخته اند و تمام تلاش خود را در راستای رسیدن به منویات خود 
در جهت محاکمه یا شکایت قضایی از مسئولان دولت سابق به کار 
بسته اند. این در حالی است که بحث ترک فعل مسئولان سابق در 
برخی حوزه ها و لزوم برخورد با اینگونه ترک فعل ها که چندی پیش 
نیز از سوی رئیس قوه قضائیه مطرح شد موجب گردیده تا دلواپسان 
بهارستان نشین همچنان بر عزم خود در جهت برخورد  با مسئولان 

دولت قبل استوار باشند. 
 احمدی نژاد محاکمه شود

هر چند که برخی معتقدند اگر قرار بر برخورد با ترک فعل مسئولان 
گذشته باشد نخست باید با ترک فعل های محمود احمدی نژاد 
رئیس جمهور سابق در مسائل مختلف و مشکلاتی که برای کشور 
به وجود آورد برخورد شود و سپس به سایرین پرداخت. چنانکه 
اخیرا حجت الاسلام ناصر نقویان، در یک مصاحبه ویدئویی دوران 
احمدی نژاد را دوران پایه گذاری یکسری ناراستی ها و کجی ها 
دانسته و گفته: » فریاد ما آن موقع این بود. به خصوص من دو سال 
آخر آقای احمدی نژاد انتقاداتم را شروع کردم وگرنه من خود و 
بچه هایم هر دو دوره به آقای احمدی نژاد رای دادیم اینها را هم 
ببینند. دوسال آخر برای ما مسجل و یقینی شد که ایشان در حال 
انحراف است و همان موقع آقایان قبول نمی کردند و الان مدت ها 
است نمونه هایش را می بینند. یک آدمی که رسما همانی را می گوید 
که بی بی سی می گوید که من در انتخابات شرکت نمی کنم . حتی 
من با همه انتقاداتم چنین سخنرانی نکردم اما او کرده و رسما بر 
مواضع خودش ایستاده است. نقویان بیان کرد: نزدیک ترین نزدیکان 
احمدی نژاد در کشور به عنوان مجرم شناخته شدند و زندان هستند 

و خودش را هم اگر نظام جمهوری اسلامی  به میز محاکمه بکشاند و 
پرونده صادقانه ای تشکیل دهد خواهند دید که او چه جنایاتی کرده 
است. این روحانی منتقد تصریح کرد: او در یک دادگاه رسمی باید به 
محاکمات علنی کشیده شود و قطعا جرم او جرم سنگینی خواهد بود. 
چون بر اساس نمونه هایی خودم دارم شکی در این موضوع ندارم و 
بقیه را  به حساب قیامت گذاشته ام..« حال اینکه برخی صرفا بخواهند 
این ترک فعل را صرفا متوجه دولت روحانی کنند اما مقطع هشت 
ساله پیش از آن را در نظر نگیرند به نظر غرض ورزانه و از جهت تسویه 

حساب سیاسی است. 
  از روحاتی تا جهانگیری و زنگنه

اگر ترک فعلی هم از رئیس جمهور سابق یا معاون اولش رخ داده 
باشد ابتدا باید مستنداتش مشخص و حاضر باشد و در دادگاه صالحه 
مورد بررسی قرار گیرد و در نهایت منتظر حکم صادره بود. احمد 
علیرضا بیگی نماینده مجلس با اشاره به واگذاری بنگاه های اقتصادی 
در دولت قبل گفته: » درخصوص برخی از پرونده های واگذاری به 
ویژه کشت و صنعت مغان و ایران ایرتور، مسائلی دیده می شود 
که به راحتی می توان اثرات جانبداری معاون اول رئیس جمهور را 
به خوبی مشاهده کنیم.« آنچه مشخص است ایرادات و اشکالات 
زیادی به نوع عملکرد دولت گذشته وارد است اما این گفته بدین 
معنا نیست که این دولت و مجلس همه مشکلات را ناشی از عملکرد 
دولت قبل یا برخی ترک فعال ها بدانند. قدر مسلم اگر این اجازه داده 
شود برخی افرادی که ابهاماتی در خصوص آنها در ارتباط با ترک فعل 
مطرح است در رسانه حضور یابند و نسبت به آنچه گفته می شود 
سخن بگویند شاید بسیاری از مسائل خود به خود حل و فصل شود. 
ماجرای ترک فعل مسئولان البته گریبان بیژن زنگنه وزیر نفت دولت 
روحانی را هم گرفته است اما نه به دلیل عملکردش در دولت های 
یازدهم و دوازدهم بلکه به علت پرونده کرسنت که در زمان وزارت 
او در دولت اصلاحات رخ داد. پرونده ای که اگر به واقع بخواهد مورد 
بررسی قرار بگیرد و در آن به ترک فعل ها پرداخته شود به جز زنگنه 
نفرات دیگری نیز باید پاسخگو باشند. قرارداد موسوم به کرسنت در 
سال ۲۰۰۱ و دوران وزارت نفت بیژن زنگنه در دولت دوم اصلاحات، 
شکل نهایی گرفت و بنا بر توافق به عمل آمده مابین شرکت ملی نفت 

ایران با شرکت یاد شده قرار بود از سال ۲۰۰۵ و بعد از کشیدن خط 
لوله از میدان نفت سلمان در خلیج فارس )مخزن مشترک با ابوظبی( 
روزانه حدود ۱4 تا ۱۵ میلیون متر مکعب گاز ترش به امیرنشین 
شارجه صادر شود. اما این قرارداد با روی کار آمدن دولت محمود 
احمدی نژاد متوقف شد و پس از آن ایران به پرداخت غرامت به این 
شرکت در دادگاه محکو م شد و حال برخی نهادها و مقامات بر این 
باورند که کرسنت خسارات زیادی به کشور وارد کرده و باید با مسببان 
فساد در این قرارداد برخورد شود. مجلس یازدهم نیز از زمان روی 
کارآمدن پیگیر این پرونده بود و در مقاطع مختلف خواستار برخورد 
دستگاه قضایی با مسببین آن شده و همچنان پیگیر موضوع است که 

باید دید در نهایت به این موضوع چگونه پرداخته خواهد شد. 
  فعال شدن پرونده کرسنت 

نایب رئیس کمیسیون اصل نود مجلس در این دیدار پیشنهاد 
دادیم تا جناب اژه ای یک شعبه ویژه را بابت رسیدگی به پرونده های 
کمیسیون اصل نود افتتاح کند. اگر این شعبه شکل بگیرد طبیعتا 
روند پیگیری پرونده ها بهتر خواهد شد. در آن جلسه مسائلی که 
خدمت آقای اژه ای مطرح کردم به شکایت های رسمی از رئیس دولت 
یازدهم و دوازدهم مربوط می شد، البته که از روحانی شکایت های 
متعددی شده است ولی دو مورد آن را پیگیری کردیم. در ارتباط با 
دیدار اعضای این کمیسیون با رئیس قوه قضائیه اظهار داشت: نصرا... 
پژمانفر در خصوص شکایت از روحانی، نامه ای به دادستان کل جناب 
آقای منتظری داده شده است که یک مورد آن در ارتباط با موضوع 
مداخلات ارزی است و یکی هم در به مساله بورس برمی گردد. 
مستنداتی در دست داریم که رئیس جمهور وقت رفتار مجرمانه 
در بورس و ارز 4۲۰۰  انجام داده است، برای بررسی و پیگیری، 
مستندات را به رئیس قوه قضائیه ارسال کرده ایم تا ایشان به این 
موضوع رسیدگی کنند. آقای اژه ای در این جلسه قول پیگیری این 
مسائل را دادند. نماینده مشهد در خصوص پرونده کرسنت و اقدامات 
دستگاه قضا افزود: پرونده کرسنت هم از جمله موضوعاتی بود که 
در آن جلسه مطرح شد که نتیجه خوبی هم داشت. پرونده کرسنت 
به واسطه فساد واضح و روشنی که درآن وجود دارد و رشوه ای که 
داده شده، باید حتما مورد پیگیری قوه قضائیه قرار گیرد. دولت قبل 
پرونده کرسنت را در فضای بن بست و محرمانه قرار داده بود، آقای 
زنگنه با محرمانه کردن اجازه ورود دستگاه های امنیتی و مجلس را 
به موضوع نمی داد. حتی مصاحبه ها و اخباری که در موضوع کرسنت 
وجود داشت در اخبار نقل نمی شد. آقای اژه ای دستور دادند پرونده 

کرسنت فعال شود.

لزوم رسیدگی به ترک فعل رئیس دولت های نهم و دهم

احمدی نژاد باید محاکمـه شود 
 تشکیل پرونده براي روحاني و جهانگیري!

رئیس فراکسیــون محــــیط زیسـت مجلس با رد شایعه و 
فضاسازی های اخیر علیه مجلس مبنی بر بررسی طرحی برای 
حمایت از حقوق عامه در مقابل حیوانات خطرناک گفت: مجلس 
هیچ مصوبه ای درباره حیوانات خانگی ندارد. سمیه رفیعی افزود: 
آنچه در فضای مجازی از آن به عنوان طرح مجلس یاد می شود در 
حقیقت متن نوشته شده توسط یک نماینده با امضای چند نفر دیگر 
از همکاران است که هنوز حتی در کمیسیون تخصصی آن نیز بررسی 
نشده است و لذا مجلس در این زمینه مصوبه ای ندارد. وی در پاسخ به 
سوالی درباره طرحی که برخی رسانه ها از آن به عنوان طرح مجلس 
برای حفاظت از حقوق عامه در مقابل حیوانات خطرناک یاد می کنند، 
اظهار داشت: فراکسیون محیط زیست یا صحن مجلس تاکنون 
چنین طرحی یا طرح مشابهی در دستور کار نداشته و این فضاسازی 
ها علیه مجلس مبنی بر تصویب چنین طرحی، دروغ و شایعه سازی 
است. آنچه در فضای مجازی و برخی رسانه ها به آن استناد می شود 

در حقیقت متن نوشته شده توسط یک نفر از نمایندگان است.

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس اظهار کرد: در مورد 
انتصابات فامیلی دولت مواردی را شنیدیم و به دنبال سند آن 
هستیم تا ببینیم صحت و سقم قضیه چیست؟ منتظر هستیم در 
این زمینه جوابی  دریافت کنیم. اردشیر مطهری افزود: در یک 
یا دو وزراتخانه مواردی در مورد انتصابات فامیلی عنوان شده، اما 
مطمئن نیستیم و منتظر صحت و سقم قضیه هستیم و امیدوارم 
که این موضوع صحت نداشته باشد. وی با بیان اینکه هدف 
مجلس و دولت اولویت بخشی به حل مشکلات معیشتی مردم 
است، گفت: باید تلاش شود مساله معیشت به گونه ای حل شود 
که که مردم آثار و برکات خدمات دولت مردمی رئیسی و مجلس 
را در سفره های خود ببینند. عضو کمیسیون اجتماعی مجلس با 
اشاره به اظهارات رئیس جمهوری مبنی بر اینکه»هیچ مجموعه 
ای در دولت خط قرمز من نیست«، گفت: همه کارگزاران و 
دولتمردان باید در خدمت مردم باشند و  رفتار رئیس جمهور را 

سرمشق و الگویی برای خود بدانند.

دبیرکل حزب موتلفه اسلامی درباره مذاکرات وین گفت: 
آمریکا جز پذیرش ایران به عنوان قدرتی مستقل و تاثیرگذار 
در منطقه و جهان، چاره ای ندارد. اسدا.. بادامچیان افزود: 
ذهنیت و برنامه دولت فعلی با دولت قبلی که در پی خیال غیر 
قابل تحقق برد -برد و سرعقل آوردن آمریکا بود کاملا متفاوت 
است و آمریکا این را می داند. وی ادامه داد: ایران می داند که 
آمریکا دچار بحران همه جانبه است و صاحبنظران واقع نگر 
آمریکا را در حال سقوط می دانند که باید اول چاره ای برای 
کشور بیمار خود بیابد و یکی از راهکارها، پرهیز از حضور 
دخالت های سلطه گرانه در دنیا است. بادامچیان تصریح 
کرد: در ایران اسلامی، پایه ها و نهادهای اقتصاد سالم هستند 
ولی مشکلات روبنایی کار را برای مردم مشکل کرده است. 
وی اضافه کرد: دولت می تواند با یگانگی با مردم و تجربه 
آموخته های سالم اقتصاد این مشکلات را رفع کند و تحریم 
و توطئه آمریکا و دولت های همدستش در اروپا را بی اثر کند.

 

درباره انتصاب های 
 فامیلی دولت مواردی

 را شنیدیم

تفاوت ذهنیت و برنامه 
دولت فعلی با دولت 

قبلی

 مصوبه ای درباره 
حیوانات خانگی نداریم

    مصطفی تاج زاده با ارائه سه راهکار تحقق حقوق زنان:

مشکلاتزنانمسألهای
فقطزنانهنیست؛
مسألهجامعهاست

   به سهم خود از محدودیت زنان در دهه 60 طلب بخشش می کنم


